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   Warszawa,  dnia 3 lipca 2023 r. 

Lp.  2 /7/ 67/2023/MO 

 

 

Pan 

Zdzisław Pupa 

Przewodniczący  

Komisji Środowiska 

Senat RP 

  

  

Szanowny Panie Przewodniczący, 

 

W dniu 20 czerwca 2023 r. przekazana została do rozpatrzenia przez Senat ustawa 

z dnia 16 czerwca 2023 r. o zmianie ustawy – Prawo energetyczne oraz niektórych innych 

ustaw(druk nr 1010 dalej jako: „ustawa”). Działając w imieniu Polskiej Federacji 

Producentów Żywności Związek Pracodawców, zwracamy się z wnioskiem zgłoszenie 

poprawki mającej na celu rezygnację ze zmian dotyczących odpisu na Fundusz, które zostały 

zgłoszone w autopoprawce (druk sejmowy nr 3237-A) do projektu ustawy. 

 

Przewidziane w autopoprawce zmiany do art. 23 ustawy z dnia 27 października 2022 r. 

o środkach nadzwyczajnych mających na celu ograniczenie wysokości cen energii 

elektrycznej oraz wsparciu niektórych odbiorców w 2023 roku, powodują konieczność 

przekazywania przez wytwórców w ramach odpisu 97 proc. sumy przychodów ze sprzedaży 

gwarancji pochodzenia, niezależnie od tego, czy uzyskana przez danego wytwórcę cena 

rynkowa przekracza limit ceny określony na podstawie rozporządzenia Rady Ministrów 

z dnia 8 listopada 2022 r. w sprawie sposobu obliczania limitu ceny. 

 

Konieczność ponoszenia przez wytwórców energii w instalacjach odnawialnych źródeł 

energii opłat związanych z obsługą rejestru gwarancji pochodzenia prowadzonego przez 

Towarową Giełdę Energii oraz wewnętrznych kosztów obsługi procesu wnioskowania o 

wydanie i sprzedaży gwarancji pochodzenia spowoduje, że obrót tymi dokumentami 

przestanie być dla tych podmiotów opłacalny. W konsekwencji zrezygnują one ze sprzedaży 

 

 

POLSKA FEDERACJA 
PRODUCENTÓW ŻYWNOŚCI 
ZWIĄZEK PRACODAWCÓW 

ul. Cybernetyki 19B , 02-677 Warszawa 
Tel.: (48 22) 830 70 55 tel./fax (48 22) 830 70 56 
e-mail: biuro@pfpz.pl                www.pfpz.pl    

 

https://www.senat.gov.pl/sklad/senatorowie/senator,246,10,zdzislaw-pupa.html
mailto:mail@pfpz.pl
http://www.pfpz.pl/


2 
 

gwarancji pochodzenia w roku bieżącym lub z wnioskowania do Urzędu Regulacji 

Energetyki o ich wydanie.  

Powyższe skutkować będzie drastycznym ograniczeniem podaży gwarancji pochodzenia na 

krajowym rynku i brakiem dostępności tych dokumentów dla odbiorców energii, w tym 

przedsiębiorców z branży żywnościowej.  

Podkreślenia wymaga, że zgodnie z krajowym ustawodawstwem, gwarancje pochodzenia 

stanowią jedyny dokument potwierdzający pochodzenia danego wolumenu energii 

elektrycznej z odnawialnych źródeł energii.  

Skutki omawianych zmian będą więc dotkliwe dla wszystkich przedsiębiorstw 

raportujących ograniczanie negatywnego wpływu prowadzonej działalności na środowisko. 

Warto jednocześnie podkreślić, że dostępność niskoemisyjnej energii, z jednej strony 

niejednokrotnie determinuje realizację zagranicznych inwestycji w Polsce, z drugiej zaś 

przesądza o możliwości uczestniczenia polskich dostawców w globalnych łańcuchach 

dostaw.  

 

Dodatkowo podkreślenia wymaga, że podmioty energochłonne, które w 2022 i 2023 r. 

uzyskały rekompensaty na podstawie ustawy z dnia 19 lipca 2019 r. o systemie rekompensat 

dla sektorów i podsektorów energochłonnych są zobowiązane do zrealizowania jednego z 

obowiązków wskazanych w art. 12a ust. 2 tej ustawy. Jednym z takich obowiązków jest 

umorzenie gwarancji pochodzenia do końca bieżącego roku, dla 30% wolumenu zużytej 

energii elektrycznej, w odniesieniu do której podmiot uzyskał rekompensaty.  

Konsekwencje braku możliwości pozyskania przez odbiorców energochłonnych gwarancji 

pochodzenia do końca bieżącego roku, a co za tym idzie, spełnienia przywołanego warunku 

będzie obowiązek zwrotu otrzymanych rekompensat. Powyższe miałoby bardzo negatywne 

konsekwencje dla wielu odbiorców przemysłowych, którzy już teraz mierzą się z problemem 

wysokich cen energii elektrycznej. 

 

Niezależnie od powyższego należy mieć na uwadze, iż wejście w życie nowych regulacji 

będzie miało negatywne konsekwencje dla celów środowiskowych przedsiębiorstw, 

ponieważ: 

1) obecnie przypada 100% energii dla zakładów raportowanych jako zero emisji. W 

przypadku, kiedy certyfikaty znikną z rynku, albo staną się bardzo drogie, od 2024 

przedsiębiorcy będą musieli ponownie raportować emisje z ponad 50.000 MWh 

(jedno przedsiębiorstwo), co będzie miało wpływ na prowadzenie przez nich 

działalności gospodarczej w Polsce i Europie; 

2) w 2022 przedsiębiorstwa podjęły kroki w celu zakupu prawa do emisji dla 

wszystkich wynajmowanych biur, magazynów, centr dystrybucyjnych. Obecnie 

prowadzą prace celem wyedukowania i zachęcenia właścicieli budynków, żeby sami 

kupowali prawa do emisji poprzez włączenie gwarancji do umów na dostawy energii. 

Nowe prawodawstwo spowoduje, iż działania te zostaną zaprzepaszczone. 

Przykładowo, od 2023 przedsiębiorstwa z branży żywnościowej  dokonują zakupu 

gwarancji pochodzenia na lodówki. Stanowi to ogromny wolumen o dużym 

przełożeniu na redukcje emisji w scope 3. W przypadku, gdy od przyszłego roku 

proces ten zostałby przerwany, doprowadziłoby to do niepowetowanej starty 

zainwestowanego czasu i środków finansowych; 
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3) przedsiębiorcy oprócz projektu on site PV, który nie byłby dotknięty nowymi 

regulacjami, posiadają również plany wdrożenia off site PPA (długoterminowy 

kontrakt na dostawy energii wraz z gwarancjami). Taki kontrakt nie tylko wpłynąłby 

na ustabilizowanie cen, ale też umożliwił komunikowanie pozytywnego wpływu na 

środowisko, co byłoby w pełni zgodne z globalną strategią. Wdrożenie 

przedmiotowego projektu bez gwarancji nie ma znajduje uzasadnienia. Nawet 

bowiem jeżeli będą u danego źródła, mogą znacząco wpłynąć na efekt finansowy. 

 

Należy podnieść, iż z informacji posiadanych przez PFPŻ ZP żaden inny kraj Unii 

Europejskiej nie wprowadził podobnego rozwiązania, co w konsekwencji może 

doprowadzić do tego, że inwestorzy mający globalne cele redukcji emisji, będą w większym 

stopniu unikali naszego kraju. 

  Z poważaniem, 

Andrzej Gantner 

Wiceprezes Zarządu 

Dyrektor Generalny PFPŻ ZP 


